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اجرای  مصر،  الاهرام  روزنامه  نوشــته  به 
اعضای گروه  بین  توافقنامه تجارت ترجیحی 
برای گســترش  »دی8«، چشــم اندازهایی 
سیستم های پرداخت یکپارچه و انجام معاملات 
بین کشورهای گروه با استفاده از ارزهای محلی 

ایجاد می کند.
به گزارش خبرگزاری فارس، گروه هشــت کشــور 
اسلامی در حال توسعه گروهی اقتصادی متشکل از هشت 
کشــور در حال توسعهٔ اسلامی: ایران، ترکیه، پاکستان، 

بنگلادش، اندونزی، مالزی، مصر و نیجریه است.
مجموع جمعیت این هشــت کشور حدود یک 
میلیارد و 2۰۰ میلیون نفر یا ۶۰ درصد کل جمعیت 
مســلمانان و همچنین نزدیک بــه ۱۳ درصد کل 

جمعیت جهان است. 
این هشــت کشور مســاحتی به وسعت هفت و 
شــش دهم میلیون کیلومتر مربع یا پنج درصد از 

کل مساحت جهان را شامل می شوند.
در ســال 2۰۰۶، تجارت بین کشــورهای عضو 
 این گروه ۳۵ میلیارد دلار و در ســال 2۰۱۰ حدود

۶۸ میلیارد دلار بود.
زمینه های اصلی همکاری میان کشورهای عضو 
این گروه شامل امور مالی، بانکداری، توسعه روستایی، 
علم و فناوری، توسعه بشردوستانه، کشاورزی، انرژی، 

محیط زیست و بهداشت است.
روزنامه الاهرام مصر درباره اهداف این نشســت 

خبر داده که  پیوســتن به ائتلاف های بین المللی و 
منطقــه ای یکی از اهداف راهبردی اســت که مصر 
در چارچوب سیاست های اقتصادی، تجاری و مالی 
خود برای گسترش دامنه همکاری های اقتصادی و 
همگرایی با کشورهای دارای منافع مشترک و افزایش 

وزن بین المللی و منطقه ای تلاش می کند.
بر اســاس گزارش این روزنامه مصری، برگزاری 
اجلاس ســران گروه هشت توســعه اسلامی برای 
همکاری اقتصادی و توســعه  در مصر که ریاســت 
دوره ای این گروه را از می 2۰2۴ تا دســامبر 2۰2۵ 
)اردیبهشت امسال تا دی سال آینده( بر عهده دارد 

در پرتو اولویت های دولت مصر است.
ایــن اولویت ها بــرای تقویت همــکاری میان 
کشورهای این گروه و ارتقاء سطح مشارکت و کار در 
زمینه های تجارت، کشاورزی، گردشگری، بهداشت، 
ارتباطات و تولید، علاوه بر حمایت از ســازوکارهای 
حــل و فصل اختلافــات و موافقت نامه های تجاری 

ترجیحی است.
همه اینها در چارچوب نقشی که به این گروه به 
عنوان یک بلوک اقتصادی و تجاری قوی برای دستیابی 

به توسعه پایدار و همه جانبه محول شده است.
الاهرام افزود: مصر در تلاش است تا تمام تلاش 
خود را برای حمایت از مکانیسم تصمیم گیری گروه 
و غلبه بر چالش های فعال ســازی توافق نامه تجارت 
ترجیحی بین هشت کشور خود بکار گیرد. علاوه بر 

آن راه هایی برای افزایش تبادلات علمی در زمینه های 
تحقیق و توســعه در کشاورزی بخش امنیت غذایی 
که یکی از حوزه های حیاتی است ارائه دهد که گروه 
دی۸ علاوه بر حوزه های مالی، بانکی، فناوری، انرژی 

و محیط زیست برای توسعه آن تلاش می کند.
ایــن روزنامه مصــری افزود: گــروه دی۸  در 
تلاش اســت، چارچوب های تجاری بین اعضای این 
گــروه را از طریق اجرای توافقنامه تجارت ترجیحی 
امضا شــده توســط کشــورهای عضو تقویت کند. 
ایــن اقدام مزیت های گمرکی و تســهیلات تجاری 
 را به کشــورهای این گــروه ارائه می دهد، آن هم با 
چشم اندازهایی که برای گسترش و افزایش همکاری 
با توسعه سیستم های پرداخت یکپارچه و اجازه دادن 
به معاملات بین کشــورهای گروه به ارزهای محلی 

وجود دارد.
هــدف اصلی گــروه دی۸ توســعه اجتماعی و 
اقتصــادی آن طور کــه در بیانیه پایانی نخســتین 
اجلاس ســران )اســتانبول، ۱۹۹۷(، آمده صلح به 
جای درگیری،  گفت وگو به جای تقابل،  همکاری به 
جای استثمار، عدالت به جای استانداردهای دوگانه، 
برابری به جای تبعیض، دموکراسی به جای ظلم است.

 افزایش تجارت اعضا به ۵۰۰ میلیارد دلار
رهبران کشورهای شرکت کننده در گروه دی۸ در 
پایان اجلاس قاهره با صدور بیانیه ای با عنوان اعلامیه 
قاهــره مخالفت خود را با »هرگونه تحریم اقتصادی 

یکجانبه اعمال شده علیه هرکدام از اعضای این گروه 
اعلام و تأکید کردند.

بر اســاس این بیانیه، تحریم یکجانبه کشورها، 
ثبــات اقتصادی جهــان را تضعیف می کند و ناقض 
اصول حقوقی بین المللی اســت و کشورهای گروه 
هشت کشور اســلامی در حال توسعه خواستار لغو 

این تحریم ها هستند.
در اعلامیــه قاهره همچنین نقشــه راه جامعی 
برای آینــده همکاری بین کشــورهای عضو گروه 
دی۸ تصویب شده اســت. شرکت کنندگان در این 
اجــلاس همچنین موافقت کردند که حجم تجارت 
درون گروهی را تا ســال 2۰۳۰ به میزان ۱۰ درصد 
 از کل تجــارت خارجی کشــورهای گروه یا حداقل

۵۰۰ میلیارد دلار افزایش دهند.
آنها همچنین بر تعهد خود به تقویت »مشارکت 
در زمینه های اولویت دار همکاری، از جمله کشاورزی 
و امنیت غذایی، انرژی، علم، فناوری، صنعت، توسعه 
شرکت های کوچک و متوسط، زیرساخت ها، تجارت، 
سرمایه گذاری و حمل ونقل، به منظور ارتقای توسعه 

همه جانبه و عادلانه تأکید کردند.
در ایــن بیانیه بر اهمیت تلاش های مشــترک 
»برای اجرای نقشــه راه ده ساله گروه هشت کشور 
در حال توســعه 2۰2۰-2۰۳۰ برای تعمیق بیشتر 
همکاری های اقتصادی، در راســتای برنامه توسعه 

سازمان ملل متحد« تأکید شده است.

سخنگوی کمیسیون عمران:

نتیجه انتخابات هیئت مدیره نظام مهندسی
مورد قبول مجلس نیست

سخنگوی کمیسیون عمران مجلس گفت: وزیر راه و 
شهرسازی به برگزاری انتخابات هیئت مدیره نظام مهندسی 
با همان رویه غیر قانونی اصرار دارد؛ لذا نتیجه انتخابات 

مورد قبول مجلس نیست.
عبدالجــلال ایری در گفت وگو با خبرگــزاری خانه ملت، از 
تخلفات وزارت راه و شهرسازی در برگزاری انتخابات هیئت مدیره 
نظام مهندسی انتقاد کرد و گفت: وزارت راه و شهرسازی با تمدید 
مهلت ثبت نام انتخابات هیئت مدیره نظام مهندســی ساختمان، 
برخلاف قانون عمل کرده اســت. این اقدام علی رغم هشدارها و 
تذکرات مکرر نمایندگان مجلس، به ویژه اعضای کمیسیون عمران 

ادامه داشته است. 
او افزود: به همین دلیل، گزارش تخلفات وزیر راه و شهرسازی 
طبق ماده 2۳۴ آیین نامه داخلی مجلس برای رســیدگی به قوه 
قضائیه ارســال شــده اســت؛ چرا که این اقدامات نشان دهنده 

بی اعتنایی وزارت راه و شهرسازی به مجلس است.
 احتمال استیضاح وزیر راه و شهرسازی

سخنگوی کمیسیون عمران مجلس تصریح کرد: باوجود رأی 
بیــش از 2۰۰ نماینده مجلس به تخلــف وزیر، وی همچنان به 
برگزاری انتخابات نظام مهندسی بر اساس رویه ای غیرقانونی اصرار 
دارد. با توجه به محرز بودن تخلف وزیر راه و شهرسازی در اجرای 
قانون و نحوه برگزاری انتخابات، نتیجه این انتخابات مورد قبول 
نمایندگان مجلس نیست و باید هرچه سریع تر تعیین تکلیف شود.

ایری با گلایه از تأخیر در رســیدگی به گزارش های مجلس 
توسط دستگاه قضائی، افزود: عدم رسیدگی بموقع به گزارش ها 
باعث شــده وزرا و مســئولان دولتی ابزارهای نظارتی مجلس را 
جدی نگیرند. اگر مجلس نتواند از این ابزارها استفاده کند دیگر 
نمی توان آن را در رأس امور دانســت. از قوه قضائیه انتظار داریم 
بررســی گزارش های ارسالی از مجلس را در اولویت قرار دهد تا 

امکان نظارت واقعی بر عملکرد مسئولان اجرائی فراهم شود. 
او با اشاره به مشکلات جدی در حوزه مسکن و اجرای قانون 
جهش تولید مســکن گفت: در حال حاضر شــاهد عدم اجرای 
دقیق این قانون از ســوی دستگاه های مربوطه هستیم. وزیر راه 
و شهرســازی باید به جای ورود به مسائل حاشیه ای و تخلفات، 
بر مشــکلات اصلی حوزه حمل ونقل ریلی، هوائی و جاده ای و به 
ویژه مسکن متمرکز شود؛ چراکه این موضوعات تأثیر مستقیم بر 

معیشت مردم و اقتصاد کشور دارد.
سخنگوی کمیســیون عمران مجلس تأکید کرد: در صورت 
ادامه تخلفات و بی توجهی وزیر راه و شهرسازی به قانون، مجلس 
ناچار اســت از سایر ابزارهای نظارتی از جمله استیضاح استفاده 
کند. خط قرمز مجلس، اجرای قانون اســت و هر مسئولی که از 

این مرز عبور کند، مطابق قانون با او برخورد خواهد شد.
 سابقه یک پیروز باتجربه!

گفتنی اســت، سرلیســت مدعیان اصلاح طلبی در انتخابات 
نظام مهندسی، پیروز حناچی؛ شهردار سابق تهران در دوره پنجم 
شــورای شهر است که البته به دلیل شایستگی، انتخاب نشده و 

برای مردم ناشناخته بود. 
پــس از افتضاحات پیش آمــده پیرامون محمدعلی نجفی و 
تاخیر زیاد برای انتخاب شــهردار تهران در دوره پنجم شــورای 
شــهر که حاصل سیاسی کاری و سهم خواهی گروه های مدعی 
اصلاح طلبی بود بالاخره قرار شد محسن هاشمی؛ شهردار شود اما 
خروج  هاشمی از لیست پیروز شورای شهر، موجب ورود مهدی 
چمران؛ سرلیست اصولگرایان به شورای پنجم می شد و مدعیان 
اصلاحات برای »یکدســت ســازی« حاکمیت خود بر تهران و 
همچنین به دلیل دعواها و سهم خواهی ها، به شهردار شدن فرد 

ضعیفی چون حناچی رضایت دادند.
شهر تهران در دوران دو شهردار قبل از حناچی، شاهد تحول 
همه جانبه شــد اما پایتخت در دوران شهردار مدعیان اصلاحات 
دچار فرســودگی اتوبوس ها و به طور کلی حمل ونقل عمومی و... 
شد اما نوسازی صورت نگرفت و حتی نظافت شهر به نوعی ترک 
شــده بود و یک تهران فرسوده برای دوره بعدی به جا گذاشت. 
چنین فردی، حالا با وعده تحول آمده! و گفته است: » راه پیروزی 

از تجربه می گذرد.«
او ادعا کرده اســت: »با توجه به تجربــه ای که در طول این 
ســال ها در حوزه های مختلف مدیریتــی و به خصوص در نظام 
مهندســی کسب کرده ام، احســاس کردم می توانم در این برهه 
حســاس به ارتقای جایگاه سازمان و حل چالش های پیش روی 

آن کمک کنم!«

به گفته سخنگوی انجمن صنفی صنعت تایر

افزایش قیمت انواع لاستیک خودرو 
فعلًا منتفی است

به گفته سخنگوی انجمن صنفی صنعت تایر، افزایش 
قیمت انواع لاستیک خودرو براساس مصوبه جدید انجمن 

صنفی فعلًا منتفی است.
به گزارش خبرگزاری فارس؛ »مصطفی تنها« سخنگوی انجمن 
صنفی صنعت تایر اعلام کرد که افزایش قیمت تایر بر اساس تصمیم 
و مصوبه جدید انجمن صنفی صنعت تایر فعلًا منتفی شده است.

وی بیان داشــت: در مصوبه جدید انجمن صنفی درخصوص 
قیمت انواع لاســتیک آمده است از آنجا که حذف ارز نیمایی و به 
تبع آن افزایش ۳۰ درصدی ارز مصرفی صنعت تایر افزایش قیمت 
محصولات تایری را اجتناب ناپذیر کرده است، هیئت مدیره انجمن 

در تاریخ 2۴ آذرماه افزایش ناگزیر قیمت ها را مصوب کرد. 
تنهــا ادامه داد: هر چند نظر به مــاده ۴۸ قانون برنامه هفتم 
پیشرفت الزام به قیمت گذاری دستوری منتفی شده است، با این 
وجــود انجمن صنفی تلاش می کند که از طریق مذاکره و رایزنی 
نظر مثبت سازمان حمایت را برای افزایش نرخ های مصوب انجمن 
جلب کند. وی بیان داشت: در ادامه مصوبه مذکور همچنین آمده 
اســت: لذا تا جلب نظر ســازمان حمایت، علی رغم فشار خارج از 
تحمل وارده ناشی از افزایش همه جانبه هزینه های نهاده های تولید و 
افزایش خیره کننده نرخ ارز مصرفی، از اعمال نرخ های جدید مصوب 

هیئت مدیره انجمن خودداری خواهد شد.
گفتنی است انجمن صنفی صنعت تایر با انتشار نامه ای در مورخ 
2۴ آذرماه خبر افزایش 2۰ تا ۴۵ درصدی قیمت انواع لاستیک را 
بــه علت حذف ارز نیمایی و افزایش قیمت ارز تولیدکنندگان این 

کالای صنعتی اعلام کرد. 
در نامه انجمن صنفی صنعت تایر آمده بود: با توجه به تغییرات 
صورت گرفته در رابطه با نحوه تأمین ارز مورد نیاز مواد اولیه صنعت 
تایر و حذف گروه کالایی نیمایی که موجب افزایش نرخ ارز از ۵۰ به 
حدود ۶۵ هزار تومان گردیده و این افزایش قیمت بر تمام مواد اولیه 
تایر تاثیرگذار بوده و در نهایت افزایش قیمت تمام شده محصولات 

تایر را در پی داشته است. 
این نامه تصریح کرده است: در راستای واقعی سازی قیمت انواع 
محصولات تایر، تایرهای ســواری و وانتی رادیال بلت سیمی 2۵ 
درصد؛ تایرهای بایاس شــامل تایرهای وانتی، راهسازی، صنعتی، 
 TBR کشــاورزی و تیوب به میزان2۰ درصد و همچنین تایرهای
و وانتی ال اســتیل به میزان ۴۵ درصد از تاریخ این نامه افزایش 

یافته و اجرائی می گردد.
 سازمان حمایت: افزایش قیمت تایر مورد تأیید نیست

سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان هم در واکنش 
به بخشــنامه اخیر انجمن صنفی صنعت تایر مبنی بر افزایش 2۰ 
تــا ۴۵ درصدی قیمت انواع تایر اعلام کرد: از نظر این ســازمان 
هرگونه افزایش قیمت محصولات تولیدی خارج از دســتورالعمل 
عمومی قیمت گذاری و توزیع کالاها مصوب هیئت تعیین و تثبیت 
قیمت ها و همچنین بدون بررسی مستندات خرید و مصرف مواد 

اولیه با نرخ های جدید، مورد تأیید نیست.
»مولا خواه« معاونت بازرســی و نظارت بر کالاهای سرمایه ای 
ســازمان حمایت مصرف کنندگان  و تولیدکنندگان در نامه ای به 
رئیس انجمن صنفی صنعت تایر آورده است: درخصوص تغییرات 
صورت گرفته در نحوه تأمین و نرخ ارز از تاریخ 2۴ آذرماه امسال 
و اجرای افزایش قیمت 2۰ تا ۴۵ درصدی انواع تایر تولید داخل، 

توضیحات زیر ضروری است؛
»از نظر این سازمان هرگونه افزایش قیمت محصولات تولیدی 
خارج از دستورالعمل عمومی قیمت گذاری و توزیع کالاها مصوب 
هیئت تعیین و تثبیت قیمت ها و همچنین بدون بررسی مستندات 

خرید و مصرف مواد اولیه با نرخ های جدید، مورد تأیید نیست.
لذا به منظور جلوگیری از بروز تخلفات احتمالی و احجاف در 
حقوق مصرف کنندگان، لطفاً مقرر فرمایید اطلاع رســانی لازم به 

کلیه واحدهای تحت پوشش صورت پذیرد.«

 ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز باید درباره 
ابعاد موضوع گم شدن ۲۰ میلیون لیتر سوخت 
که از ســوی رئیس جمهور مطرح شده است 

شفاف سازی کند.
به گزارش خبرگزاری تسنیم، رئیس جمهور اخیراً 
در سخنانی از ماجرای گم شدن روزانه 2۰ میلیون لیتر 
سوخت گلایه کرده است؛ موضوعی که به سرعت به 
یکی از مباحث جدی در فضای رسانه ای و اقتصادی 
کشــور تبدیل شد. این مطلب در حالی مطرح شده 
است که انتظار می رود دستگاه هایی مانند ستاد مبارزه 
با قاچاق کالا و ارز، در مقام متولی اصلی این موضوع، 
شفاف سازی لازم را در خصوص کم وکیف این ماجرا 
انجام دهند و به پرسش های افکار عمومی پاسخ دهند.

چندی پیش نیــز محمدباقــر قالیباف؛ رئیس 
مجلس با اشاره به موضوع قاچاق سوخت در کشور 
عنوان کرد: »روزانه ۳۰ میلیون لیتر فرآورده از کشور 
قاچاق می شود. امروز، دولت واردکننده و تولیدکننده 
فرآورده های نفتی در کشور است. تردید نکنید این 

قاچاق سازماندهی شده است. با اطلاع می گویم، مراکز 
تولید و مصرف کننده های اصلی اولین تهیه کننده های 

این قاچاق هستند. «
گم شــدن این حجم عظیم از سوخت، سؤالات 
جدی در خصوص نظارت بر فرآیندهای تولید، توزیع و 
صادرات سوخت در کشور ایجاد کرده است. همچنین 
نقش دســتگاه های مختلف در این مسئله، از جمله 
وزارت نفت، گمرک، نیروگاه ها، دستگاه های نظارتی 

و ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز، قابل تأمل است.
با وجود اهمیت موضوع، تاکنون ستاد مبارزه با 
قاچاق کالا و ارز درباره این ادعا و جزئیات آن سکوت 
اختیار کرده، در حالی که این ستاد به عنوان یکی از 
مهم ترین نهادهای نظارتی بر مقابله با قاچاق سوخت 
و جلوگیری از تخلفات در این حوزه شناخته می شود. 
موضوع گم شدن 2۰ میلیون لیتر سوخت، نه تنها ابعاد 

اقتصادی، بلکه ابعاد امنیتی نیز دارد. 
بــا توجه به حساســیت این موضوع، ســکوت 
نهادهای نظارتی، به ویژه ستاد مبارزه با قاچاق کالا و 

ارز، می تواند زمینه ساز افزایش ابهامات  شود ازاین رو 
شفاف سازی و ارائه گزارش رسمی دراین باره، امری 

ضروری و اجتناب ناپذیر است.
گفتنی است، ابهام درباره سرنوشت نامعلوم حجم 
قابل توجهی از ســوخت تولیدی کشــور آن هم در 
شرایطی که قطعی برق و گاز طی هفته های گذشته 
ریشه در کمبود سوخت دریافتی نیروگاه ها دارد، به 
هیچ عنوان پذیرفتنی نیســت. دستگاه های مسئول 
در این حوزه از قبول مســئولیت ســر باز می زنند و 
مسئولیت مشکلات پیش آمده را گردن نمی گیرند.

در ایــن زمینــه عبدالجلال ایری؛ ســخنگوی 
کمیسیون عمران مجلس با اشاره به اظهارات اخیر 
رئیس جمهور و رئیس مجلس مبنی بر گم شــدن 
روزانه2۰ میلیون لیتر ســوخت در کشــور، از آغاز 
فرایند تحقیق و تفحص از وزارت نفت خبر داده است.

 وزارت نفت مسئول تأمین سوخت نیروگاه ها
از طرفی معاون شــرکت برق حرارتی با اشاره به 
شرایط تأمین سوخت نیروگاه ها، اظهار داشت: مطابق 

قانون مسئولیت تآمین سوخت نیروگاه در همه انواع 
گازوئیل، مازوت و گاز طبیعی با وزارت نفت است و 

نیروگاه ها نقشی در تعیین سوخت مصرفی ندارند.
ناصر اسکندری در گفت وگو با خبرگزاری دانشجو 
تأکید کرد: تمامی نیروگاه های کشور بر پایه سوخت 
گاز طبیعی طراحی شده اند؛ یعنی در صورت تأمین 
گاز مناســب هیچگاه به سراغ ســوخت دوم یعنی 
گازوئیل یا مازوت نمی روند.وی افزود: مصرف سوخت 
مایع چه از نوع گازوئیل و چه از نوع مازوت هزینه های 
نیــروگاه را از بعد تعمیر و نگهداری بالا می برد و به 

نوعی نیروگاه قربانی اول ناترازی گاز است.
معاون شــرکت برق حرارتی ادامه داد: مســئله 
امروز برق، ناترازی نیست و ما توان تولید برق بیشتر 
را داریم. مســئله امروز تأمین سوخت است که در 
تولید برق محدودیت ایجاد کرده است. سرمای هوا 
در ســال جاری بی سابقه است و از هموطنان تقاضا 
می کنم با صرفه جویی یاری گر صنعت برق و گاز در 

این شرایط دشوار تأمین انرژی باشند.

تحقیق و تفحص از وزارت نفت کلید می خورد

ورود مجلس به گم شدن روزانه ۲۰میلیون لیتر سوخت در سکوت ستاد مبارزه با قاچاق

به گفته مدیر طرح واردات خودرو وزارت 
صمت، فروش خودروهــای وارداتی خارج از 
سامانه و همچنین واردات خودرو بدون ثبت 

سفارش غیر قانونی است. 
به گزارش خبرگزاری فارس، مهدی ضیغمی در 
یک نشســت خبری برخط درباره عرضه خودروهای 
وارداتی خارج از ســامانه، اظهار داشت: مدتی است 
برخــی واردکنندگان در تعداد زیاد از طریق شــبکه 
نمایندگی هــای خود اقدام به ثبت نام و دریافت وجه 
علی الحســاب از متقاضیان و خریداران خودروهای 
وارداتی می کنند.او افزود: در واقع برخی شرکت ها بدون 
ثبت سفارش با تخصیص ارز اقدام به پیش فروش یا 
فروش قطعی خودرو می کنند که باید به سرعت از این 
موضوع جلوگیری شود. فروش خودروهای وارداتی و 
خودروهای برقی خارج از سامانه و همچنین واردات 

خودرو بدون ثبت سفارش، غیرقانونی است. 
 فقط سامانه یکپارچه

مدیر طرح واردات خــودرو وزارت صمت ادامه 

داد: لذا باید مشتریان قبل از ثبت  نام از شرکت های 
عرضه کننده درخواست رؤیت »مجوز عرضه از سوی 
وزارت صمت« کنند؛ زیرا در صورت عدم داشــتن 
مجوز، فروش خودروهای وارداتی غیر قانونی است و 

تبعات آن نیز برعهده مشتریان است. 
ضیغمی با تاکید بر اینکه هر شرکتی که این اقدام 
را انجام دهد باید در انتظار عواقب حقوقی و کیفری 
باشد، افزود: هنوز ســامانه ای وجود ندارد که بتوان 
مجوز شرکت ها برای پیش فروش را در آن مشاهده 
و  بررسی کرد. برخی شرکت ها از خلأ قانونی استفاده 
می کنند که بحث مستثنی بودن از عرضه در سامانه 
اســت. او با تاکید بر انحصار عرضه، گفت: عرضه ها 
همگی در بســتر ســامانه یکپارچه است و برای هر 
عرضه ای، مجوز صادر می شود. باید هر شرکت مجوز 
عرضه داشته و ارائه دهد و در هنگام عرضه نیز این 
مجوز را در معرض دید مشــتریان قرار دهد. بر این 
اساس هر نوع عرضه وسیع در خارج از سامانه تخلف 

محسوب می شود.

مدیر طرح واردات خــودرو وزارت صمت افزود: 
شرکت ها می توانند تنها سه درصد واردات خودروهای 
غیــر برقی را خارج از ســامانه عرضه کنند و عرضه 
زیاد تخلف است. بنابراین ضروری است که سازمان 
حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان جلوی این 
موضوع را بگیرد و در صورت احراز تخلف پرونده ها را 

به تعزیرات بفرستد.
گفتنی است، ســنگ اندازی های وزارت صمت 
بــر ســر راه واردات خودرو، به ادامــه انحصارگری 
خودروسازان و مونتاژکاران و به تازگی واردکنندگان 
خودرو منجر می شود. بهتر است اجازه واردات خودرو 
به همه اشخاص حقیقی و حقوقی، بخصوص ایرانیان 
خارج از کشور، بدون قید و شرط های دست و پاگیر 
داده شــود. رویه کنونی، بعید اســت گرهی از بازار 
خودرو باز کند و احتمالا انحصار قیمت را همچنان در 
اختیار واردکنندگان محدود قرار می دهد و از طرفی 
ممکن است همانند سایر محدودیت های مشابه، به 

واردات غیررسمی و قاچاق خودرو هم منجر شود.

 اعلام نتایج قرعه کشی 
خودروهای وارداتی

گفتنــی اســت، نتایج قرعه کشــی خودروهای 
وارداتی اعلام و ثبت نام کنندگان می توانند با مراجعه 
 به ســامانه عرضــه خودروهای وارداتــی به آدرس
https://saleauto.ir/announcement از نتایــج ثبت نام 

مطلع شوند. در این دوره ۱۵2 هزار نفر برای خرید 
خودروهای وارداتی ثبت نام کردند اما به گفته مدیر 
طرح واردات خودرو، وزارت تعداد خودروهای عرضه 
شده در این دوره بیش از هشت هزار دستگاه است. 
ثبت نام این دوره از خودروهای وارداتی از یکشنبه ۱۱ 
آذر آغاز و تا روز چهارشنبه 22 آذر ماه ادامه داشت.

به گفته ضیغمی قیمت اغلب خودروهای وارداتی 
به خصوص تویوتا در این دوره کاهشــی خواهد بود؛ 
ضمن اینکه راهبرد کشــور و دولت این اســت که 
در آینده بســیار نزدیک صرفاً شرکت هایی بتوانند 
خودرو وارد کنند که قیمت ارزی آن خودرو نسبت 
به خودروی وارداتی سایر واردکنندگان پایین تر باشد.

اظهارات یک مسئول وزارت صمت تأیید کرد

اولین نشانه های انحصار در واردات خودرو
پیش فروش بدون ثبت سفارش و خارج از سامانه یکپارچه

اخیــراً ابهاماتــی درخصوص سوءاســتفاده از 
گذرنامه های مسافری برای ثبت آیفون های وارداتی 
از طریق رویه مسافری از سوی عضو هیئت مؤسس 

انجمن موبایل ایران مطرح شده است.
»مهدی عبقری«؛ عضو هیئت مؤســس انجمن موبایل 
ایران در گفت و گو با خبرگزاری تســنیم، در پاسخ به سؤالی 
درخصوص شــرایطی که پس از آغاز واردات مسافری آیِفون 
به وجود آمده اســت؛ گفت: در حال حاضر واردات رســمی 
آیفون های مدل ۱۳ به بعد، به ویژه آیفون ۱۶، به صورت تجاری 
آغاز نشده است. از اواخر آبان، گمرک اعلام کرد که هر مسافر 
می تواند بر اساس قانون، یک دستگاه گوشی را طی سال وارد 
کشور کند و ثبت نماید اما این روند با مشکلاتی همراه است. 

وی افزود: در مواردی شاهد سوءاستفاده هایی از پاسپورت های 
مسافران برای ثبت گوشی های قاچاق هستیم. به نظر می رسد 
برخی دسترســی ها به ســامانه های مرتبط وجــود دارد که 
چنین شرایطی را فراهم می کند و به این ترتیب، پاسپورت ها 
خریداری شده و گوشی ها به صورت غیرقانونی ثبت می شوند. 
این موضوع به ویژه در سالن های گمرکی مشهود است؛ جایی 

که ظاهراً نظارت کافی بر ثبت اولیه وجود ندارد.
عضو هیئت مؤســس انجمن موبایل ایــران ادامه داد: 
محدودیت هــای وارداتی که در گذشــته اعمال شــده بود 
سبب کاهش سوءاستفاده ها شده بود و این کار دیگر صرفه 
نداشــت اما اکنون با رفع این محدودیت ها، تخلفات دوباره 

اوج گرفته است. 

 عدم شفافیت
 در نحوه محاسبه حقوق ورودی

عبقــری با بیان اینکه روند فعلی برای محاســبه حقوق 
ورودی در رویه تجاری و مســافری چندان شــفاف نیست، 
افزود: به نظر می رســد که قرار است محاسبه حقوق ورودی 
براســاس یک روند پلکانی انجام  شــود؛ به عنوان مثال، برای 
واردات گوشی های بالای ۶۰۰ دلار، نرخ پلکانی ۱۵ درصدی 
برای واردات تجاری و نرخ ۳۰ درصدی برای واردات تجاری 
گوشی های بالای یکهزار دلار در نظر گرفته می شود اما نحوه 

دقیق اجرای آن هنوز جای سؤال دارد.
وی ادامه داد: در صورتی که واردات تجاری فعال شــود 
انتظار می رود نرخ ها و محاســبات تغییــر کند اما این روند 

همچنان با اشــکالات زیادی مواجه اســت. مســائلی مانند 
محاسبات دوبرابری حقوق ورودی واردات مسافری و پله های 
متفاوت برای گوشــی های بالای یکهزار دلار هنوز شــفاف 

نشده اند.
عضو هیئت مؤسس انجمن موبایل ایران افزود: این اولین 
بار است که روند پلکانی برای آیفون در نظر گرفته می شود و 
یکی از مسائلی که در این خصوص وجود دارد این است که 
ارزش کالا به خصوص در رویه مسافری کمتر از ارزش واقعی 
آن اظهار می شــود؛ به عنوان نمونه قیمت یک گوشی آیفون 
که حدود ۱۰۸۰ دلار است را حدود ۹۰۰ دلار اعلام می کنند 
تا حقوق ورودی کمتری پرداخت کنند. این موضوع در رویه 

مسافری نیز توسط برخی انجام می شود.

فعال بازار موبایل:

گوشی های آیفون  با اجاره گذرنامه ها به داخل قاچاق می شود

وزیر تعاون ، کار و رفاه اجتماعی:

4 میلیون و 3۰۰ هزار نفر 
مستمری بگیر تأمین اجتماعی هستند

 وزیر تعــاون ، کار و رفاه اجتماعی گفــت: هم اکنون 
چهار میلیون و 3۰۰ هزار نفر مستمری بگیر تأمین اجتماعی 
داریم و این رقمی خیلی بزرگ و دو برابر مستمری بگیران 

دولت است.
»احمد میدری« در نشست شورای گفت وگوی دولت و بخش 
خصوصی استان فارس، شرایط سرمایه گذاری در صندوق های متعلق 
به شســتا را دشوار توصیف کرد و افزود: اخیراً به شرکت چوکا در 
گیلان رفته بودم. این شرکت زمانی ۱۰ هزار شاغل داشته و اکنون 
۶۰۰ شــاغل دارد که ۴۰۰ نفر آنها مازاد هستند. این شرکت که 
زمانی در خاورمیانه اولین بود، ماهانه 2۷ میلیارد زیان انباشته دارد.

وی بر تمرکززدایی تأکید و خاطرنشان کرد: در تهران نمی توانیم 
همه مشکلات را حل کنیم. بلکه با همراهی و همکاری همه شما 
می توان برخی مشــکلات را حل کرد. مثلًا مشکل برق این استان 

را شما خیلی بهتر می توانید حل کنید.
وزیرکار تصریح کرد: یکی از دلایلی که شرکت های وابسته به 
صندوق ها به این روز افتاده اند این اســت که ما نتوانسته ایم منافع 
ملی با منافع منطقه ای پیوند دهیم. ما سه پتروشیمی داشتیم که 
ده ســال پیش سودآور بودند الان هر سه زیان ده هستند. مسئله 
زیان ده بودن شرکت های وابسته به صندوق ها بسیار پیچیده است 
و ما اعتقاد داریم که در ســطح استان و شهرستان باید برای این 

شرکت ها تصمیم گیری شود.
میدری با اشاره به میزان مستمری بگیران تأمین اجتماعی گفت: 
هم اکنون تأمین اجتماعی چهار میلیون و ۳۰۰ هزار نفر مستمری 
بگیــر دارد و این رقمی خیلی بزرگ و دو برابر مســتمری بگیران 
دولت است. با این حال صندوق های متعلق به مستمری بگیران نیز 

خیلی بد اداره شده اند.
به گفته وزیر کار ، حدود چهار میلیون نفر در دهه هشتاد عضو 
تأمین اجتماعی شده اند، در حالی که حق بیمه آنها را باید دولت 
پرداخــت می کرد که این کار انجام نشــد و همین امر باعث بروز 

بحران در صندوق های بازنشستگی و تأمین اجتماعی شده است.
وی با اشاره به دریافتی های خیلی کم برخی مستمری بگیران 
گفت: ما هم دوســت داریم همه مســتمری بگیران پول بیشتری 
بگیرند اما مشکل صندوق های بازنشستگی را باید جدی بگیریم و 

برای حل آن تدبیر کنیم.

واریز سود سهام عدالت و یارانه
در آخرین روزهای پاییز

بر اساس اعلام شرکت سپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار و 
تسویه وجوه، دارندگان سبد سهام عدالت ۴۹۲ هزار تومانی مبلغ 
3۵۲ هزار تومان، ۵3۲ هزار تومانی مبلغ 38۰ هزار تومان و سبد 
سهام یک میلیون تومانی ۷۱۶ هزار تومان سود دریافت کردند. 
به گزارش روابط عمومی سمات، شرکت سپرده گذاری مرکزی اوراق 
بهادار و تســویه وجوه اعلام کرد: واریز مرحله سوم سود سهام عدالت 

سال منتهی به 2۹ اسفندماه ۱۴۰۱ به اتمام رسید.
در این مرحله به ۴۴ میلیون و 2۰۸ هزار و ۴۰۵ ســهامدار ســود 

سهام عدالت از طریق ۱۹ بانک عامل به حساب مشمولان واریز شد.
بر اساس این گزارش، دارندگان سبد سهام عدالت ۴۹2 هزار تومانی 
مبلغ ۳۵2 هزار تومان، ۵۳2 هزار تومانی مبلغ ۳۸۰ هزار تومان و سبد 

سهام یک میلیون تومانی ۷۱۶ هزار تومان سود دریافت کردند. 
همچنین در جهت افزایش اطلاع رسانی به مشمولان سهام عدالت، 
به جز پیامک بانک های عامل، پیام شــخصی واریز سود سهام عدالت 
از طریق سه پیام رسان داخلی »بله، روبیکا و آی گپ« برای مشمولان 

ارسال شد تا آنها از مبلغ سود خود آگاه شوند.
مهدی حاجی وند، دســتیار رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار در 
امور ســهام عدالت هم روز چهارشــنبه با اشاره به دلایل تفاوت مبالغ 
ســود پرداختی گفت: مطابق آیین نامه اجرائی توزیع سهام عدالت، از 
ســال ۱۳۸۵ بخشی از سهام شرکت های دولتی در قالب سهام عدالت 
به مشمولان طرح به این شرط داده شد که طی ۱۰ سال از محل سود 
سالانه، اقساط این سهام تهاتر شود. وی افزود: با پایان یافتن طرح نیز 
مهلت قانونی برای تسویه باقیمانده اقساط به صورت نقدی به مشمولان 
داده شد که برخی از مشمولان از این فرصت استفاده کردند و از این 

منظر مبلغ سهام عدالت آنها متفاوت شد.
این مســئول تصریح کرد: از سوی دیگر حدود ۵۰ میلیون نفر از 
جمعیت کشور در مقطع زمانی اجرای طرح، در قالب شش گروه و ۱۸ 
دهک، سهام عدالت را دریافت کردند که به گروه های مربوط به کمیته 
امداد و ســازمان بهزیستی با نگاه حمایتی تخفیف ۵۰ درصدی بابت 
اقساط سهام عدالت داده شد؛ بنابراین این دسته از مشمولان از سهام 

عدالت یک میلیون تومانی برخوردار هستند.
حاجی وند ادامه داد: همچنین مطابق طرح توزیع ســهام عدالت 
در مقطع اجرا، به هر مشــمول، یک میلیون تومان و به هر خانواده تا 
ســقف پنج میلیون تومان سهام عدالت اختصاص داده شد. از این رو، 
برای خانوارهایی که جمعیت بیش از پنج نفر در زمان توزیع ســهام 
عدالت داشتند پنج میلیون تومان سهام عدالت میان تعداد بیشتری از 
افراد تقسیم شد و بنابراین مبلغ سهام عدالت تخصیصی به این دسته 

از افراد متفاوت است.
 واریز یارانه معیشتی

از سوی دیگر  یارانه کمک معیشتی مرحله ۱۶۶ مربوط به آذرماه 
۱۴۰۳ به حســاب بیش از ۱۶ میلیون و ۸۵۸ هزار سرپرســت خانوار 
دهک های چهارم تا نهم در سراسر کشور واریز و از ساعت 2۴ روز جمعه 

۳۰ آذرماه قابل برداشت شد.
به گزارش روابط عمومی سازمان هدفمندسازی یارانه ها، این یارانه 
به مبلغ ۱۵ هزار و 22۹ میلیارد تومان بر اساس دهک بندی اعلامی از 
ســوی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی ، به ازاي بیش از ۵۰ میلیون 
و ۷۶۶ هــزار نفر در دهک های چهارم تا نهم توســط 2۸ بانک عامل 

سراسر کشور واریز شد.

 ظرفیت های گروه »دی8« برای تجارت با ارزهای ملی

کارشــناس بانکی تأکید کرد: به طور طبیعی اگر 
سیستم بانکی به هر دلیل نتواند نیازهای مالی مردم 
را تأمین کند، گسترش روز افزون بازار غیرمتشکل 

پولی به  هیچ  وجه، دور از انتظار نیست.
به گزارش ایســنا، »علی نظافتیان«، دبیر کمیســیون 
حقوقــی کانون بانک ها گفت: اگر هنگام رفتن به محل کار 
کمی به کف پیاده روها توجه شــود یــا در دنیای اینترنت 
یا موتورهای جســت وجو اصطلاح »خریــد وام بانکی« را 
جست وجو کنید، مسلماً با انبوهی از تبلیغات در این زمینه 
رو به رو می شوید که نشان می دهد اشخاص حقیقی یا حقوقی 
آزادانه به شغل خرید و فروش وام و تسهیلات بانکی مشغول  

بوده و کسب ثروت می کنند.
وی ادامه داد: حجت الاسلام سید عباس موسویان )عضو 
شورای فقهی بانک مرکزی( درخصوص خرید و فروش وام 
ازدواج از طرق مختلف می گوید »خرید و فروش وام ازدواج 
غیرقانونی است و صراحتاً این موضوع از سوی بانک مرکزی 

تأیید شده است و این وام با استفاده از منابع مردمی و ملی 
به امر خیر ازدواج اختصاص پیدا کرده است. بودجه وام ازدواج 
از طریق افرادی که در بانک ها سپرده های قرض الحسنه دارند 
تإمین می شود. همچنین دولت با اختصاص منابع دولتی قصد 
شــکل گیری کانون گرم خانواده را دارد. از نظر شرعی هم 
قطعاً مشکل دارد؛ چراکه خرید و فروش این وام با ربا هیچ 
فرقی ندارد.« وی افزود: به گفته این عضو شورای فقهی بانک 
مرکزی بسیاری از مراجع بزرگ تقلید خرید و فروش وام را 
خلاف  شرع و قوانین می دانند و بانک مرکزی با بانک هایی 
که به خرید و فــروش وام ازدواج می پردازند، به طور جدی 
برخورد می کند. با این حال، خارج از شبکه بانکی و سیستم 
بانکی از دست بانک مرکزی کاری بر نمی آید و دولت، بانک 
مرکــزی و قانون گذاران مجلس این خریــد و فروش را به 

هیچ وجه قبول نمی کنند. 
این کارشناس بانکی با بیان اینکه البته برخی از تسهیلات 
بانکی از جمله تسهیلات بانک مسکن قابل  انتقال هستند، 

گفت: در بانک مسکن، سپرده سرمایه گذاری خاصی وجود 
دارد که افراد می توانند از امتیاز تسهیلات بانک استفاده در 
قالب گواهی حق تقدم استفاده از تسهیلات مسکن به افرادی 
که می خواهند را واگذار کنند. این تسهیلات واگذاری شده 
در فرابورس، بازار رســمی دارد و تسهیلات حق مسکن در 
آن خرید و فروش می شود. البته لازم به ذکر است که بانک 
مرکزی مجوز این کار را صادر کرده است. در سایر تسهیلات 
اگر امتیاز وام از پایه توســط یک فرد به  فرد دیگری منتقل 

شود، در چهارچوب قوانین و مقررات بلامانع است.
نظافتیان خاطرنشــان کرد: با تحلیل وضعیت فعلی و 
راهکارهای برون رفت از ترویج سفته بازی و گسترش رباخواری 
در باز غیرمتشکل پولی، در ابتدا باید این واقعیت را پذیرفت 
که خرید و فروش امتیاز وام و تســهیلات بانکی در جامعه 
رواج دارد؛ چراکه مردم نیاز به تأمین مالی فوری برای خرید 
مسکن دارند و فرصت سپرده گذاری در بانک کسب و امتیاز 

لازم برای گرفتن تسهیلات یا وام مسکن را ندارند. 

نظافتیــان تأکید کرد: این موضــوع را نمی توان انکار 
کرد که جامعه نیاز مالی دارد و سیســتم بانکی نیز بایستی 
حتی المقدور این نیــاز را برطرف کند. به طور طبیعی اگر 
سیستم بانکی به هر دلیل نتواند نیازهای مالی مردم را تأمین 
کند، گسترش روز افزون بازار غیرمتشکل پولی به  هیچ  وجه، 

دور از انتظار نیست.
وی در پایان خاطرنشــان کرد: به  هرحال مبارزه با بازار 
 غیرمتشــکل پولی مدارا پذیر نیســت. مبارزه با این پدیده 
رو به گســترش تنها وظیفه یا مســئولیت انحصاری بانک 
مرکزی یا شبکه بانکی کشور نیست. بنابراین در این مسیر 
ســایر نهادهای مســئول، باید بانک مرکزی و شبکه بانکی 
کشــور را در مبارزه با این پدیده کمک کنند. همچنین در 
انجام این مهم، همکاری و هماهنگی کامل بین بانک مرکزی، 
شبکه بانکی کشور، قوه قضائیه و نهادهای انتظامی و نظارتی 
بسیار ضروری است و نباید در این زمینه صرفاً بانک مرکزی 

را مسئول دانست.

کارشناس بانکی مطرح کرد

مشکلات شرعی و قانونی خرید و فروش امتیاز وام


